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Albin úr volna ajánlandó, vagy pedig az észlelt bajok elhárításáról más 
alkalmas módon gondoskodjék.

A közgyűlés az indítványt elfogadja s ez irányban kérelmét kül- 
döttségileg fogja a minisztériumnál benyújtani, a küldöttséget annak ide
jén a választmány fogja összeállítani

2. E ln ö k i j e le n t é s .
Tisztelt egyesületi közgyűlés!

A lefolyt év forduló pontot képez egyesületünk életében. Az úgy
nevezett anya-egyesület az új alapszabályok értelmében megszűnt és annak 
helyébe megalakúit a Tátra-osztály, mely a Magas-Tátrát és közvetlen 
környékét választotta működése teréül. Ez a legfiatalabb, de a tagok 
számát tekintve legnagyobb osztály ; utána következik a Keleti-Kárpátok 
osztálya, mely újabban Abauj-Torna és Gömörmegyét is működési körébe 
vonta. A özittnya-osztály Selmeez környékén és a Liptói-osztály Liptó- 
megyében szolgálja a tourisztika ügyét. A Kozsnyói- és Iglói-osztály hall
gatag megszűnvén, az egyesület jelenleg csak az említett négy osz
tályból áll.

Egyesületünk múlt évi működésének részletesebb tárgyalásánál első 
sorban az egyes osztályok működéséről kell szólanom. A Tátra-osztály, 
mély a volt anya-egyesület örökségét vette át, főgondját egyelőre a meg
levő útak kijavítására és tervszerű jelzésére fordítja, a legtöbb javítást a 
Tátra déli oldalán elhúzódó tourista-úton eszközölte; — azonban pénz
erejéhez mérten új útak építéséhez is fogott már. E tekintetben különö
sen kiemelendő a Zöld-tó völgyében épült- út, mely által ezen szép völgy 
is a tourista forgalom számára könnyen hozzáférhetővé fog tétetni. A 
kalauzügy szervezésében is sikeresen működött ezen osztály, a mennyiben 
a Nagy-Szalókon rendezett kalauz-tanfolyam által egészen friss erőket 
hozott a kalauzok sorába.

A Keleti-Kárpátok osztálya a lefolyt évben jövedelmének és erejé
nek javarészét az Aggteleki-barlang feltárására és látogatásának könnyíté
sére fordította, azonban területe hegyvidékein sem maradi veszteg, a 
mennyiben a múlt nyáron a Jószárói a Vihorlátra, a Tengerszemhez és 
Szinnai-kőböz vezető út kijavítását és jelzését, valamint az Antal-mene- 
dékház tatarozását foganatosította, a folyó nyáron pedig menedékházat 
állíttatott fel a l ’op-Ivánou.

A Szittnya-osztály a Szittnya-hegyre, valamint a Gedeontárnához 
vezető útak kijavítását eszközölte és előkészületeket tett a Szittnya-hegyen 
felállítandó pavillou felépítése ügyében. A Keleti-Kárpátok osztálya, vala
mint a Szittnya-osztály az anyaegyesület kiállításán is vettek részt, a miért 
is közreműködési éremmel lettek kitüntetve.

A Liptói-osztály a múlt évben a Deménfalvi-barlang mellett tágas 
és igen ezélszeiű menedékházat állítolt fel 2450 frt költséggel. Ezen épít
kezés nemcsak az osztálynak összes tagdíjait és az anyaegyesület 500 frtnyi 
segélyét emésztette fel, hanem 500 frtnyi adóságot is okozott, mely most 
súlyos teherként megbénítja az alig 100 tagot számláló osztály működését. 
l)e ha az osztály nem képes is jelenleg vagy a közel jövőben nagyobb al
kotáshoz fogni, a tourisztika ügye azért nem szünetel területén. Szent- 
iványi József, a Csorbai-tó birtokosa, jelenleg utat csináltatot a Gyömbérre 
és ezen gyönyörű kilátást nyújtó hegyen menedékházat is állít fel.
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Áttérve egyesületünk központi választmányának működésére min
denekelőtt azon örvendetes eredményt óhajtom felemlíteni, melyet az or
szágos kiállítás alkalmával elértünk: a kiállítás jnry-je egyesületünket a 
nagy éremmel tűntette ki „kitűnő és közhasznú munkásságáért“. A köz
ponti választmány, illetőleg a volt anyaegyesület egy másik alkotása a 
befejezéshez közeledő csinos múzeumi épület. A vállalkozóval kötött szer
ződés értelmében a múzeumi épületnek ugyan már július elején kellett 
volna készen lennie, de részint a kedvezőtlen időjárás, részint pedig a szük
séges epületfának kellő minőségben való beszerzésének nehézsége nagyon 
késleltették a munkálatokat. Azonban, ha az épület el is készült volna 
idejére, mégsem lett volna tanácsos a múzeumi tárgyakat azonnal az új 
épületbe bevinni, különösen midőn Húsz Dávid úr még ez évben is telje
sen ingyen engedte nekünk át a szükséges helyiségeket. Húsz úr e nagy
lelkűségét különben még egy másikkal is tetézte, a mennyiben a múzeumi 
kertet az út felől bekerítő vasrácsozat felállítása után neki még járó 
407 frt 60 krnyi összeget az egyesületnek elengedte.

A központi választmány újabban az Aggteleki-barlang ügyével is 
foglalkozott több ízben. Egyesületünk tudvalevőleg öt évvel ezelőtt tíz 
évre bérbe vette ezen barlangot évi 120 írtért. Ezen idő óta különösen 
egyes tagtársak áldozatkészsége folytán számos javítás és befektetés történt, 
de az mind hiábavalónak bizonyúlt, mivel a barlang új, tiszta részeinek 
meglátogatása nagy nehézségekkel járt és telette sok időt — 14 órát — 
vett igénybe. Ezen bajon segítendő a barlang másik végén egy új bejá
ratnak létesítése múlhatatlanúl szükségessé vált. Hogy az új bejárat helye 
és a létesítése körüli munkálatok nagysága tekintetében tájékozva lehessünk, 
fel kellett méretni a barlangot és pedig belül és a felszínén is. Ezen ne
héz és fárasztó munkát Münnich Kálmán, iglói bányaigazgató, volt szíves 
magára vállalni és ő azt a legnagyobb pontossággal véghez is vitte. Jelen
leg az új bejárat áttörésén dolgozunk serényen. A másik bejárat létesíté
sével új korszak vár az Aggteleki-barlangra, és hogy egyesületünk jövőre 
is biztosítsa befolyását a tourisztika ezen fontos objectumára, évi 150 írtért 
örök időkre bérbe vette ezen barlangot és annak kezelésével a Keleti- 
Kárpátok osztályát bízta meg.

A felmérés, áttörés és a barlang belsejében történt javítások költ
ségeinek fedezésére felkasználtuk a n. m. vallás- és közoktatásügyi minisz
térium által e czélra adott 1000 frtot, a központi választmány által meg
szavazott 600 frtót és a Keleti-Kárpátok osztálya által felajánlott 600 frtot, 
tehát összesen 2200 frt. Minthogy azonban ezen összegek nem voltak elég
ségesek a munkálatok teljes befejezésére, az alapító tőke alapjából 1000 
frtot kölcsönöztünk a Keleti-Kárpátok osztályának 4,5°/0 kamat mellett.

Hogy az irodalmi működés terét ez évben sem hagytuk parlagon, 
tanúskodik erről a már május hóban megjelent tartalmas Évkönyv.

Végig tekintve egyesületünk ezen sok irányú, sikeres működésén, 
öndicsekvés nélkül mondhatjuk, hogy az alapszabályok kitűzte ezéljainak 
erejéhez képest megfelelt Különben a nagy közönség is igazolja ezen 
kedvező Ítéletet, mivel a tagok száma különösen az utóbbi két év alatt 
rohamosan gyarapodott: már leszámítva a veszteségeket 700. többel, — 
úgy hogy jelenleg 3000-nél jóval több rendes és közel 200 alapító tagból 
áll az egyesület. Ezen gyarapodás az általános anyagi válság közepette 
feltűnő és egyesületünkre nézve buzdító jelenség.

Midőn én és tiszttársaim tehát az egyesület ügyeinek intézésétől a 
mai napon megválunk, tehetjük azt azon megnyugtató tudattal, hogy nem 
sülyedező, hanem teljes erejével a tenger hullámait hasító hajót adunk át 
utódainknak. Tisztviselőségiink ideje ugyanis a mai közgyűléssel lejár, és 
minthogy mi az új alapszabálvök értelmében a középpontnak jutott hatás
kört elenyésző csekélynek tartjuk azon nagyfokú felelősséghez képest, mely
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ezen tisztviselőket terheli, s szerény nézetünk szerint az egyesületi ügyke
zelés egyszerűsítése és a működés szabatos volta szempontjából nemcsak 
kívánatos, de szükséges, hogy az egyesület magvát képező s több mint 
2300 tagot számláló Tátra-osztály ügyvivői azonosak legyenek a központi 
ügyvivőkkel: mi hálásan megköszönve az eddig belénk helyezett bizalmat, 
kénytelenek vagyunk a tisztelt közgyűlést arra kérni, hogy bennünket 
véglegesen felmentve, tőlünk, kik a jelen viszonyok között tisztviselőséget 
sem vállalhatnánk, a tisztviselői állomások új betöltése alkalmával teljesen 
eltekinteni méltóztassék.

Magamat és tisztársaimat a t. közgyűlés becses emlékébe ajánlva, 
felolvasott jelentésemnek szíves tudomásul vételét kérem.

Kelt Szepes-Mindszenten 1386 július hó 24-én.

Gr. Csáki./ Albin.
egyesületi elnök.

3. A  m ú z e u m i b izottság* j e le n t é s e .
A múzeumi bizottság az 1885/6-ik egyesületi évben főleg h á r o m  

irányban fejtette ki tevékenységét, az országos kiállítás befejezésének, a 
tárgygyűjtés és az építés irányában.

1. A k i á l l í t á s h o z  felküldve volt tárgyak nyomban a kiállítás 
után a budapesti kiállítási bizottság derekas és feláldozó közreműködése 
mellett alulírott által becsomagoltattak és vissza indíttattak Poprádra, 
illetve mindazon nagylelkű adakozókhoz, a kik egyesületünknek egyes tár
gyakat kiállítás végett átengedtek. Valamennyi tárgy, annak rendje és módja 
szerint érkezett vissza tulajdonosához, mindössze i —2 csekélyebb értékű 
bútordarabunk tévedt el a kiállítási raktárakban. Múzeumunk tárgyállo
mánya meg is gyarapodott a kiállítás folytán ; legnagyobb sikert azonban 
morális téren jegyezhetünk fel abbeli tevékenykedésünk nyomán. Részben 
bizonyosan azon körülménynek köszönhetjük, hogy egyesületünk az idők 
mostohasága daczára nemcsak n em  f o g y o t t  tagok számában, hanem 
igen örvendetesen m e g s z a p o r o d o t t ,  és egyesületi működésünk széles- 
bedő körben elismertetik. A kiállítás összes költségei kerek számban 
1400 fitra rúgtak.

2. A t á r g y g y ű j t é s  a jelentés évében folytattatott. A tárgyak a 
múzeum leltárába polgári évek szerint jegyeztetnek be úgy, hogy a f. 
évből a mai napig mindössze kerek számban 600 drb. jutott birtokunkba. 
A gyarapodást az utóbbi éveket illetve a következő számok tüntetik f e l : 
1883-ban Késmárkról 1292 tárgy vétetett át; 1884-ben tárgyaink 6456-ra, 
1885-ben 8040-re rúgtak; ez idő szerint közeljárnak immáron a 9000-hez. 
A múzeum látogatása múlt évben kerek számban 1000 személyre emelkedett. 
A tavalyi kevéssé élénk tourista forgalomnál fogva majdnem 300 látoga
tóval kevesebb volt mint 1884-ben. A f. évben a látogatás emelke
dőben van.

3. A múzeum végleges helyiségének é p í t é s e  a jelentés évében 
majdnem teljesen befejeztetett. Az építési szerződés alúlirott és Kaz s í 
rni r János építőmester mint általános vállalkozó között 1885 július 11-én 
íratott alá; az épület talpköve ugyanazon hó 22-én tétetett le. Az építés 
zavartalan keresztülvitele czéljából a poprádi tagokból h e l y i  é p í t é s i  
b i z o t t s á g  szerveztetek, melynek tagjai: Wü n s c  h e n d o r f e r  Károly úr 
múzeumi őr elnöklete alatt, H ú s z  Dávid, Chyze  r László, G ö tz  Ferencz és 
P e s c h k o  Frigyes urak. Ezen bizottság buzgó segítségével sikerűit az


